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Azərbaycan–Özbəkistan: ali təhsil körpüsü qurulur
Özbəkistandakı Heydər Əliyev adına Azərbaycan Mədəniyyət Mərkəzinin (AMM) direktoru Samir 

Abbasov Daşkənd  Dövlət Sənət və Mədəniyyət İnstitutunun rektoru Eldar Şermanovla görüşüb. 

İnstitutda keçirilən görüşdə rektor Özbəkistan–
Azərbaycan arasında mövcud əlaqələrin 
dövlətlərarası münasibətlərin genişlənməsi 
fonunda daha da möhkəmləndiyini, dövlət 
rəhbərliyinin Azərbaycanla sıx əlaqələrin qurul-
masına xüsusi diqqət yetirdiyini vurğulayıb. Eldar 
Şermanov rəhbərlik etdiyi ali təhsil müəssisəsinin 
Azərbaycandakı ali təhsil ocaqları ilə əməkdaşlıqda 
maraqlı olduğunu bildirib. 

Samir Abbasov qardaş Özbəkistanla mədəni 
əlaqələrin daha da genişləndirilməsi və inkişafının 
prioritet olduğunu qeyd edib. O, Azərbaycan Res-
publikasının Prezidenti İlham Əliyevin 2022-ci ildə 
Özbəkistan Respublikasına üç səfərinin olduğunu 
xatırladaraq Azərbaycan dövlətinin Özbəkistanla 

əlaqələrə və əməkdaşlığa mühüm əhəmiyyət ver-
diyini və eyni zamanda Prezident İlham Əliyevin 
Azərbaycanla Özbəkistan arasında əməkdaşlığın 
daha da genişləndirilməsinə dair konkret tapşırıqla-
rın olduğunu diqqətə çatdırıb. Direktor Azərbaycan 
Mədəniyyət Mərkəzinin Özbəkistanda layihələr, 
tədbirlər, konfranslar, sərgi və müsabiqələr, 
konsertlər keçirəcəyini vurğulayıb.  

O, “Heydər Əliyev ili” münasibəti ilə Azərbaycan 
Mədəniyyət Mərkəzi tərəfindən Özbəkistanın 3 
aparıcı universitetinin əlaçı tələbəsi üçün “Heydər 
Əliyev təqaüdü”nün təsis edildiyini və Özbəkistan 
Dövlət Sənət və Mədəniyyət İnstitutunun bir əlaçı 
tələbəsinin bu təqaüdə layiq görüləcəyini bildirib.

Mədəniyyət Mərkəzi tərəfindən dahi Azərbaycan 
şairi Nizami Gəncəvinin özbək dilində tərcümə və 

nəşr edilmiş “ əmsə”si və “Kitabi-Dədə Qorqud” 
dastanının nəfis nəşrləri Eldar Şermanova  hədiyyə 
edilib.
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Media ana dilimizin aynasıdır

“Xalq qəzeti”nin Dövlət Dil Komissiyası yanında Monitorinq Mərkəzi ilə birgə layihəsi

Mariana Vasileva: “İdmanın kütləviliyini təmin etməklə, 
həm də xalqımızın sağlamlığının qeydinə qalırıq”

Azərbaycanda həyatın bütün sahələrində olduğu kimi, idmanda da böyük 
inkişaf və tərəqqi var. Bunu idman sahəsində ildən-ilə artan nailiyyətlərimiz 
bir daha sübut edir. Ölkəmizdə idmanın kütləviliyinin təmin edilməsi 
istiqamətində də böyük işlər görülür.  

Azərbaycanın gənclər və idman na-
zirinin müavini Mariana Vasileva “ alq 
qəzeti”nə müsahibəsində ölkəmizdə 
idmanın daha da inkişafı, kütləviliyinin 
təmin edilməsi üçün görülən işlər, 
həyata keçiriləcək tədbirlərdən danışıb. 

– Mariana xanım, artıq Azərbaycan 
idmançıları ilin ilk yarı larında i tirak 
ediblər. İlin ilk həftələri Azərbaycan 
idmanı üçün necə yadda qaldı? 

– Bu ilə uğurla başladıq. Yanvar 
ayında ölkəmiz şahmat, karate, stolüstü 
tennis, cüdo, atıcılıq, boks, sumo üzrə 
dünya kuboku, Avropa çempionatları, o 
cümlədən beynəlxalq turnirlərdə 31 me-
dal qazandı. Fevralın ilk iki həftəsində 
də uğurlar davam etdi. Boksçularımız 
“Qızıl kəmər” seriyasından, qılıncoyna-
danlarımız dünya, sumoçularımız Avro-
pa kubokundan, karateçilərimiz Avropa 
çempionatından, cüdoçularımız “Böyük 
dəbilqə” yarışından, bədii gimnastla-

rımız Macarıstanda, güləşçilərimiz isə 
orvatiyadakı beynəlxalq turnirlərdən 

Vətənə medallarla qayıdıblar. Onların 
arasında Olimpiadaya vəsiqə verən rey-
tinq xarakterli yarışlar da var. Şübhəsiz, 
hər yarışdan sonra nəticələr təhlil edi-
lir, idmançılarımızın potensialı nəzərə 
alınaraq qiymət verilir. Ümumilikdə, 
nəticələri qənaətbəxş hesab etmək olar.

Dövlətimizin başçısı İlham Əliyev 
və birinci xanım Mehriban Əliyeva 
Azərbaycan idmanının inkişafına bö-
yük dəstək verirlər. Bu dəstəksiz işimiz 
çətin olardı. Bu il yanvarın 9-da Prezi-
dent İlham Əliyevin 2023-cü ilin idman 
yekunlarına həsr olunmuş mərasimdə 
idmanımızın bundan sonrakı uğurları, 
eləcə də Azərbaycan gəncliyi üçün prio-
ritet məqsədlərə yönəlmiş fikirləri bizim 
üçün əsl yol xəritəsidir. Bu il üçün böyük 
hədəflərimiz var.

– Bu hədə ərin arasında yəqin ki, 
aris Olim iadasına hazırlıq önəmli 

yer tutur.
– Elədir. Çünki 2023-cü il həm 

də “Paris-2024”ə hazırlığın son 
mərhələsi kimi əlamətdardır. Builki 
nəticələr Olimpiya Oyunlarına düz-
gün istiqamət götürüb-götürmədiyimizi 
müəyyənləşdirəcək. Ümumilikdə id-
mançılarımız 93 lisenziya uğrunda 
mübarizə aparacaq. Əgər bu qədər 
alınmasa, biz yenə davam edəcəyik. 
İdmanın zirvəsinə gedən yol uzundur 
və dayanmaq, ruhdan düşmək olmaz. 
Əgər biz ruhdan düşəriksə, idmançı-
lar da yarı yolda dayanacaqlar. Mən 
idmançılarımıza və Azərbaycan idma-
nının gələcəyinə inanıram. Biz birlikdə 
idmanımızı, bununla da üçrəngli bayra-
ğımızı layiq olduğu ən yüksək zirvəyə 
yüksəltməyə nail olacağıq. Bunun üçün 
çalışırıq.

Nazirlik, müvafiq federasiyalar, 
mütəxəssislər bu yöndə birgə səy 
göstərirlər. Ötən həftə nazir Fərid Qa-
yıbov Olimpiya növləri üzrə federasi-
yaların nümayəndələri ilə görüş keçirib, 
Paris Olimpiadasına hazırlıq məsələləri 
müzakirə olunub.

– İdman federasiyalarının 
təkmillə dirilməsi istiqamətində isla-
hatlar a arılır. Onun nəticəsi ilə bağlı 
məlumat verə bilərsinizmi?  

– Hər bir idman növü bizim üçün 
vacibdir, amma eyni idman növlərinin 
bir federasiyadan idarə olunması daha 

düzgündür. Ona görə də hər idman 
növü üzrə bir federasiyanın akkredi-
tasiyası təsdiqlənir. Düşünmək lazım-
dır ki, Azərbaycanda Yaponiya, Çin və 
digər ölkələrin milli idman növlərinə 
aid 3-5, bəzən daha çox federasiyanın 
fəaliyyətinə ehtiyac varmı? Bu yöndə 
aparılan islahatlar da öz bəhrəsini 
verməkdədir. Bir çox federasiyaların 
fəaliyyətində e ektivlik göz qabağında-
dır. Bunlardan Qış İdmanı Federasiya-
sını nümunə çəkə bilərəm. Bu günlərdə 
Avropa Gəncləri Qış Olimpiya Festiva-
lında ölkəmizi fiqurlu konkisürmə üzrə 
komandamızın üzvü, 14 yaşlı Səbinə 
Əliyeva təmsil etdi. Eləcə də idman-
çılarımızın xizək alpinizmi üzrə dünya 
kubokunda iştirakı qış idman növlərində 
gələcək uğurlara doğru ilk addım oldu. 
Elə regionlar var ki, orada mütləq qış id-
man növlərini inkişaf etdirmək istəyirik. 
Həmin bölgələrdə uşaq gənclər idman 

məktəblərinin fəaliyyət göstərməsi bu 
baxımdan çox yaxşıdır.  

– egionlarda idmanın inki-
afı istiqamətində görülən i ləri 

qənaətbəx  hesab etmək olarmı? 
– Prezident İlham Əliyev ötən 

ilin idman yekunlarına həsr olun-
muş mərasimdəki çıxışında idmanın 
kütləviliyini təmin etmək üçün bölgələrdə 
təbliğatın daha geniş vüsət almalı oldu-
ğunu vurğuladı. 

Hazırda bölgələrdə idmanın 
kütləviliyinin təmini məqsədilə təbirlərin 
miqyasını genişləndiririk. Məsələn, 
paytaxtda olduğu kimi, artıq regionlar-
da da bütün üzgüçülük hovuzları işlək 
vəziyyətdədir. Ümumiyyətlə, bütün 
Olimpiya İdman Komplekslərində hansı 
idman növlərində məşqlərin keçirilməsi, 
orada məşğul olanların sayı ilə ma-
raqlanır, nəzarət edirik. Bugünlərdə 
Lənkəran, Lerik, Masallıda olduq. Qış 
mövsümündə belə uşaqlar isti hovuzda 
üzürdülər.  

Bu ilin yanvar ayında eyni vaxtda 
30 üzgüçülük hovuzunda (onlardan 4-ü 
Bakıda, 26-sı bölgələrdədir) yarışların 
təşkili də maraqlı faktdır. Daha bir layihə 
çərçivəsində məktəblilərimiz ( 1-4-cü 
siniflər) 5 bölgədə həftədə 3 dəfə 1 saat 
olmaqla üzgüçülük dərsləri keçirlər. Dü-
şünürük ki, artıq bir aydan sonra onlar 
üzməyi bacaracaqlar. Bütün bunlar yal-
nız idmançı deyil, həm də sağlam nəsil 
yetişdirmək üçündür. Biz mütləq üzməyi 
öyrənməliyik. Azərbaycanda üzgüçülü-
yün inkişafı üçün böyük imkanlar möv-
cuddur.  

Gimnastikanın inkişafı, o cümlədən 
kütləviliyini xüsusi qeyd etmək istəyirəm. 
Hazırda 32 regionda, o cümlədən Ağ-
damda gimnastika bölməsi açılıb. Bu 
istiqamətdə gedən böyük inkişafda 
Azərbaycan Gimnastika Federasiya-
sının prezidenti Mehriban Əliyevanın 
əməyi əvəzsizdir. 

Şübhəsiz, regionlarda idma-
nın inkişafı, həm də federasiyala-
rın fəaliyyətindən asılıdır. Elə idman 
növləri var ki, onu inkişaf etdirmək daha 
çətindir. Məsələn texniki növ olan güllə 
atıcılığı üzrə tez bir zamanda istənilən 
regionda bölmələr açmaq olmur. Eləcə 
də avarçəkmə idmanı üzrə. Amma buna 
baxmayaraq belə bölmələr açılıb. Bu, 
federasiyaların fəaliyyətinin nəticəsində 
mümkün olub. 

İdmanın kütləviliyini təmin etməklə, 
həm də xalqımızın sağlamlığının 
qeydinə qalırıq. 

– ütləviliyin təmin edilməsi 
istiqamətində hansı layihələr həyata 
keçirilir? 

– Ötən ildən bu istiqamətdə çox bö-
yük işlər görürük. Onlardan ildə iki dəfə 
keçirilən “Hamı üçün idman” layihəsi 
çərçivəsində tədbirləri xüsusi qeyd 
etmək istəyirəm. Nazirlik layihəyə bir 
sıra federasiyaları cəlb edib. Ayın birin-
ci həftəsində “Hamı üçün gimnastika”, 
ikincisində “Hamı üçün qaçış”, üçüncü 
həftədə “Sağlam həyat tərzi”, dördün-
cü həftədə isə “Velosiped yürüşü” təşkil 
olunur. Yaşından asılı olmayaraq bü-
tün idmansevərlər bu layihəyə qoşula, 
ailələri, dostları, tanışları ilə idman edə 
və əylənə bilərlər. Sonda imtahan keçi-
rilir və bürünc, gümüş və qızıl nişanlar 
sahiblərinə təqdim edilir. Bununla da 
xalqımızın idmana nə qədər meyilli ol-
duğunu müəyyənləşdiririk. 

Elə tədbirlərimiz də olur ki, onları 
yalnız qadınlar üçün planlaşdırırıq. Qız-
ların idmana cəlb edilməsi də prioritet 
məsələdir. Artıq Olimpiya Oyunlarında 
gender bərabərliyi tətbiq edilir. Ona görə 
biz də bu sahədə diqqətli olmalıyıq. Yar-
dımlı Olimpiya İdman Kompleksində 
olarkən çoxlu qızların taekvondo ilə 
məşğul olduqlarını gördük, bu bizi çox 
sevindirdi. 

Eyni zamanda böyük marağa səbəb 
olan “Sağlam ailə”, “Kürü keçək?” adlı 
layihələrimiz var. Həmçinin fevralın 
27-dən martın 5-dək “İdman həftəsi” 
çərçivəsində yeni başlayanlardan tut-
muş veteran idmançılara qədər hamı-
nın iştirak edə biləcəyi tədbirlər olacaq. 
Kütləvi tədbirlər, həm də komanda id-
man növlərinin inkişafına təkan verir. 

– tən ildən komanda idman 
növlərinin inki afında da irəliləyi  
hiss olunur... 

– Basketbol üzrə Gəncə komanda-
sının oyununu izləyərkən azarkeşlərin 
çoxluğu diqqətimi çəkdi. Bu bir tərəfdən 
yığmanın göstərdiyi oyunla bağlı-
dırsa, digər tərəfdən komanda id-
man növlərinin baxımlılığına dəlalət 
edir. Həmçinin çimərlik voleybolu və 
həndbolda da inkişaf gedir. Həndbol 
üzrə kişilər arasında Azərbaycanda 
Avropa çempionatının təsnifat yarı-
şı keçirildi. 2012-ci ildən bəri həndbol 
komandası belə genişmiqyaslı yarış-
larda iştirak etməmişdi. Komandaların 
heyətində çoxlu gənc və perspektivli 
idmançılar var ki, bu da müsbət haldır. 

– ərdi idman növlərində koman-
daların gənclə dirilməsi üçün hansı 
i lər görülür?

– Təbii ki, gələcəkdə inkişaf 
görmək istəyiriksə gənc idmançıların 
yetişməsinin qeydinə qalmalıyıq. Uşaq-
Gənclər İdman Məktəblərində, Olimpiya 
idman komplekslərində, klublarda, id-
man cəmiyyətlərində yetişən potensiallı 
idmançılar yığmalara cəlb olunaraq eh-
tiyat qüvvə kimi hazırlanır.  

Nazirliyimizin nəzdində 22 Uşaq-
Gənclər İdman Məktəbi fəaliyyət 
göstərir, 76-sı isə Elm və Təhsil Nazir-
liyinin tabeliyindədir. Məktəblərimizdə 
çalışan məşqçilərin hamısını şəxsən 
tanıyırıq, onlarla mütəmadi iş aparırıq. 
Ümumiyyətlə, bütün məşqçilərimizin və 
hakimlərimizin kvalifikasiyadan keçməsi 
əsas məqsəddir. Onların əksəriyyəti 
çoxdan təhsilini başa vurub və kurs 
belə keçməyiblər. İdmanda qaydalar 
dəyişir, həmçinin yeni nəsil bir başqa 
cürdür. Yəni hər şey dəyişir, irəli bax-
maq, metodları, streotipləri dəyişmək 

lazımdır. Bu istiqamətdə ciddi işlər 
görürük. Üzgüçülük Federasiyası, na-
zirlik və Bədən Tərbiyəsi və İdman 
Akademiyası ilə birgə məşqçilər üçün 
3 seminar keçirib, regionlarda da bu 
iş davam edir. Azərbaycanın 31 cüdo 
məşqçisi bugünlərdə Beynəlxalq Cüdo 
Federasiyasının imtahanından keçərək 
beynəlxalq sertifikat əldə ediblər. Digər 
idman növlərində də bu cür nümunələr 
var. 

Ölkəmizdə ənənəvi idman növləri 
ilə yanaşı, qeyri-ənənəvi və yeni idman 
növlərinin inkişaf etdirilməsi üçün də ça-
lışırıq, mütəxəssislərə ehtiyac var. Brek-
dans, skeytborq kimi idman növlərini 
inkişaf etdirməliyik. Amma bu idman 
növü üzrə mütəxəssislərimiz varmı? 
İnkişaf üçün baza varmı? Federasiya-
larla, eləcə də idmançılarla bu işlərin 
öhdəsindən gəlməyə çalışırıq. 

– əri iyin mücəssəməsi olan 
bədii gimnastika üzrə uzun müddət 
ba  mə qçi kimi böyük uğurlar qa-
zanan Mariana xanım nazir müavi-
ni ostuna təyin olunanda bu i in 
məsuliyyəti onu qorxutmadı ki? 

– Qətiyyən. Sadəcə işin miqyasının 
böyük olmasına görə düşünürdüm ki, 
onların öhdəsindən gəlmək üçün özümü 
toplamalıyam, daha çox işləməliyəm. 
Əsas odur ki, çox yaxşı komandamız 
var. Hamı öz işini bilir. İstənilən idman-
çı, məşqçi istədiyi vaxt mənə zəng vura, 
görüşə bilər. Kömək etmək üçün bütün 
vasitələrdən istifadə etməyə çalışıram.

– İ lərin çoxluğu sizi yormur ki? 
– Əksinə, işin çoxluğu mənə zövq 

verir. Gimnastika Federasiyasında da 
çox işləyirdim. Bəzən o qədər iş olur 
ki... Amma onları sabaha qoymağı 
sevmirəm. Hansı işi uğurla başa vuru-
ramsa xüsusi məmnunluq hissi duyu-
ram. Evə gələndə gün ərzində gördü-
yüm işləri öz-özlüyümdə təhlil edirəm. 

– İstirahət vaxtlarınızı necə keçi-
rirsiniz?

– Yemək hazırlamaq mənə xüsu-
si zövq verir. Azərbaycan mətbəxini 
də xoşlayıram və deyilənə görə artıq 
ləziz yeməkləri əla hazırlayıram (gü-
lür). Yemək hazırlayarkən, eyni zaman-
da hər hansı filmi izləyirəm. Adətən 
real həyatdan bəhs edən, bəzən də 
tarixi filmlərə baxıram. Bir də futbolu 
izləməyi xoşlayıram. Bütün bunlarla ya-
naşı, idman formamı da saxlamaq üçün 
məşqləri davam etdirirəm. 

– Bu qədər ener ini haradan alır-
sınız?

– Uşaqlıqdan idmanla məşğul olmu-
şam. Gimnastlar adətən 4-5 yaşlarından 
başlayaraq əvvəl bağçadan, sonra isə 
məktəbdən məşqlərə gedirlər. Gimnas-
tikada belədir ki, 14-15 yaşdan artıq bö-
yük sayılırsan. Elə bu səbəbdən mənim 
də uşaqlığım tam olaraq idmana həsr 
olunub. Əslində, heç kiçik yaşlarında 
da vaxtımı boş keçirməyi xoşlamırdım. 
Gərgin məşqlər, dərslər vaxtımı alırdı. 
Məşqçimiz həddindən artıq məsuliyyətli 
və çox ciddi intizam qaydalarına riayət 
edən insan idi. Məşqlərin gərginliyindən 
şikayət edə bilməzdim. Anamın 
nəzərində məşqçi həmişə haqlı idi və 
verilən yükün öhdəsindən gəlməliydim. 
Məni inandırmışdılar ki, hər bir çətinliyin 
öhdəsindən insan gələ bilər, ən ağır 
yükü belə çiyinlərində daşıya bilər. Elə 
bu inamla da həyatda addımlayıram. 
Hər bir insanın daxilində sonsuza qədər 
güc var. Yetər ki, dayanmayasan.

Müsahibə üçün çox sağ olun

üsah�bən� qələmə aldı   
eyla UR ANOVA

Dublyaj filmlərində dil yanlışlıqları
“Xalq qəzeti” ilə Dövlət Dil Komissiyası yanında Monitorinq Mərkəzinin birgə layihəsi 
əsasında şifahi və yazılı kütləvi informasiya vasitələrində, eləcə də xarici filmlərin dublyajı 
zamanı yol verilən və qeydə alınıb sistemləşdirilən nöqsan və yanlışlıqları ardıcıl olaraq 
media qurumlarının və oxucuların diqqətinə çatdırırıq. Bu dəfə dublyaj filmlərində rast 
gəlinən səciyyəvi leksik pozuntuları təqdim edirik. Xatırladırıq ki, monitorinqə dövlət büdcəsi 
ilə maliyyələşən televiziya kanallarından AzTV, İTV, İdman TV, özəl kanallardan Space TV, ATV, 
Xəzər TV, ARB, ARB 24, region kanallarından isə ARB Günəş-də yayımlanan dublyaj filmləri 
cəlb olunub.. 

Leks k norma ozuntuları
Azərbaycan ədəb  d l n n dax l  mkanları 

hesabına sadə k rlərdən tutmuş ən mürəkkəb 
mülah zələrə qədər hər b r fadən  daha aydın 
və dəq q şək ldə tamaşaçı kütləs nə çatdırmaq 
olar. Təəssüf k , ümum şlək leks kamızda 
qarşılığı olmasına baxmayaraq, əcnəb  
sözlərdən rahatlıqla st fadə olunur:

Sən də ləyə od uma  çıxmısan? (bəd  
lm).

Görüşüm var, dant stlə stomatoloqla  
(bəd  lm).

Hamburqlu astır ke  dey r k , nümay ş 
şt rakçıları çox qarı ıqdır müxtəl fd rlər  
(sənədl  lm).

Lak n o, arıq olsa da, güclü* d , burada 
qarson o s ant  şləy rd  (sənədl  lm).

Sezar sən  ən k ç k, ən uzaq və ən vəhş  
əyalət n prakuraturu rokuroru  təy n 
eləyəcək (bəd  lm).

Mən, mən əlbəsəç  dərz  şləy rəm (c zg  
lm ).

Leks k norma pozuntusu k m  qeydə alınmış 
bu sözlər  təhl l edərkən aydın olur k , “de le”, 
“dant st” fransız mənşəl  sözlərd r. “De lə” 
d l m z n lüğət tərk b ndə artıq vətəndaşlıq 
statusu qazanmış “pod um” sözü lə əvəz oluna 
b lər. “ ” rus d l ndə, “garçon” fransız 
və talyan d llər ndə, “ rokurator” polyak 
d l ndə, “ astor” latın mənşəl  olub ng l s 
d l ndə st fadə olunan sözlərd r. “Əlbəsəç ” 
sözü sə əlbəsə ç  model  lə düzələrək paltar 
biçən şəxs (dərzi) mənasını fadə ed r. Eyn  
zamanda ayrılıqda norma pozuntusu təs r  
bağışlamayan, lak n v deogörüntü zamanı 
s tuas yanı dəq q fadə etməyən d l vah dlər n n 
şlənməs n n şah d  oluruq:

D lan, məncə, sən çox gözəl d n çox 
gözəl rəqs ed rd n (söhbət D lanın xar c  
görünüşündən yox, rəqs ndən ged r)  (c zg  
lm ).

B z ingilislər* b r-b r m zə çox oxşayırıq, 
ayırmaq olmur, gözləri* mav , dişləri* əyr . S z 
qə əngs n z, çox qə əng çox yara ıqlısınız 
(burada qadına dey l, məhz k ş yə tər f 
söylən l r)  (bəd  lm).

Qorxudan həyəcandan  huşumu 
t rəcəyəm, madam, mən yalan danışa b lm rəm 
(bəd  lm).

Lazım  mənanı dəq ql klə verməyən və tam 
olaraq yer ndə şlənməyən fadələr də qeydə 
alınmışdır:

O doldurma ener yükləmə  məntəqələr  
olmayan bölgələr üçün dealdır (sənədl  lm).

Və əyər nəql yyat vas təs n n, belə diyək, 
fərql  və ya təhlükəl  davrandığını hərəkət n  
görsəm, qırmızı düyməyə basacağam (sənədl  
lm).

Tamam lə yen  “Aud  R8 ... R D”n  
sürəcəyəm. B r artlayı  sensas ya  olacaq 
(sənədl  lm).

Axmaq yöndəms z  kostyumdur (bəd  
lm).

Qəzəb üstünə  tez-tez quru odun atılan 
ocağa bənzəyər, beləcə, alovlanıb özünü t rər 
kül edər  (bəd  lm).

Bu ağlı sənə hansı şeytan ıçıldadı 
öyrətd ? (bəd  lm).

Nöqsanlı zədələnm  kaktus armudlarını* 
əsas dəstədən çıxardıb püre stehsalına 
göndər rlər (sənədl  lm).

Düzdür, mən dmançı dey ləm, ama mən 
də belə eləmək stərd m. D skburaxma d sk 
atma ? (bəd  lm).

Nə diyirdim, əladır. Bu da s zə raketbol. 
Oo, bravo, bravo afər n, əhsən  (bəd  lm).

Bəd  lmdə rast gəld y m z hər k  nümunədə 
də nformas ya tam dəq ql y  lə tamaşaçıya 
çatdırılmır. B r nc  nümunədək  “d sk buraxma” 
söz b rləşməs  rus d l ndə “  ”, türk 
d l ndə “d sk atma”, ng l s d l ndə “d scus thro ” 
k m  şləd ld y nə görə, azərbaycan d l ndə də bu 
fadən n “d sk atma”, yən  dman yarışının adı 
k m  və “raketbol” sözünün də k ç k əl raketkası 
və k ç k ağır topla dördd varlı həndbol kortunda 
oynanılan dman növünün adı k m  ver lməy n , 

eyn  zamanda dman term nlər  zahlı lüğət nə 
əlavə ed lməy n  məqsədəmüva q b l r k.

C zg  lmlər  nümay ş olunarkən çatdırılan 
nformas ya xüsus lə nəzərə alınmalıdır. Burada 
stən lən s tuas ya sadə d ldə çatdırılmalı, 
maar flənd r c  xarakter daşımalı, eyn  zamanda 
uşaqlar üçün anlaşıqlı olmalıdır:

M s Baradey, bu, b z m keçd y m z 
xoreoqra ya öyrənd y m z rəqs elementlər  
dey l (c zg  lm ).

O zaman mən s zdən artıq dərəcədə 
xah ş eləy rəm k , mən m dərs keçd y m 
xoreoqra ya üzrə öyrətd y m k m  rəqs 
edəsiniz  (c zg  lm ).

Və Hem  səylə*, səbrlə*, sər ştə və 
bacarıqla  (izafi) işləməyə* başladı* (c zg  
lm ). 

Blaster, ağzının suyunu yığı dır s l . Əla  
eyd r görünür  (c zg  lm ).

Ağıllı doğru  arqumentd r (c zg  lm ).
Bəs məsələn, saçlarım , hələ ayağlarımdakı, 

əllər mdək  dırnağlarım. Sən haqlısan. Onlar* 
böyüyür uzanır  (c zg  lm ).

B z k rləşd k k , dama qalxmaq olar. İşıq 
olmadığı üçün ulduzlar  çox parlaq olacaq 
görünəcək  (c zg  lm ).

Mon tor nq zamanı d qqət  cəlb edən 
məqamlardan b r  də nformas yanın doğru 
ver lməməs d r:

Məsələn, haraya? ca c  adalarına. 
ca c  hansı cəhənnəmdəd r? Flor danın 

yanında yaxınlığında ? (bəd  lm).
Cümlən  təhl l edərkən ca adalarından 

dey l, c  adalarından söhbət getd y  məlum 
olur.

Hər b r d l n lüğət tərk b n n nk şafında və 
zəng nləşməs ndə həm n d l n dax l  mkanları 
lə bərabər alınma sözlər də önəml  rol oynayır. 
Bu mənada dublyaj lmlər ndə tərcümə 
zamanı yaradılan yen  söz və fadələr n 
şləd lməs  d l m z n nk şafı və lüğət tərk b n n 
zəng nləşməs  baxımından çox əhəm yyətl d r:

Günah bəy ağıllı b r qaladardır (bəd  lm).
Bu necə zzaxanadır, cəm  b r növ p zza 

var, həm də dadsız, dudsuz (c zg  lm ).
İzləd y m z nümunələrdə “qaladar, 

p zzaxana” k m  sözlər n n Azərbaycan d l n n 
lüğət tərk b ndə öz əks n  tapmamasına 
baxmayaraq, bunların d l m zə dax l olması 
qənaətbəxşd r. Azərbaycan d l n n söz 
yaradıcılığında s m dar düsturu lə düzələn b r 
çox sözlər b l r k. Məsələn: xəz nədar (xəz nəyə 
nəzarət edən şəxs), anbardar (anbara 
nəzarət edən şəxs) və sa r sözlər orfoqra ya 
lüğət ndə öz əks n  tapmışdır. “Qaladar” 
da qalanın müha zə şlər nə nəzarət edən 
şəxsd r. Həmç n n restoran, kafe, çayxana, 
yeməkxana sözlər  d l m z n lüğət tərk b ndə öz 
əks n  tapdığı halda, “p zzaxana” sözünün də 
leks konumuza dax l olmasını münas b hesab 
ed r k. “P zzaxana və p zza” sözlər n n mənbə 
d ldə olduğu k m  tələ üz olunmasını sə təqd r 
ed r k.

ünel A Y VA,  
vlət �l om�ss�yası yanında 
on�tor�nq ərkəz�n�n aparıcı 

mütə əss�s� 

“Anadolu atəşi” möhtəşəm rəqs şousu
Fevralın 19-da “Bakı Kristal Zalı”nın səhnəsində Türkiyənin dünyaşöhrətli, əfsanəvi 

"Anadolu atəşi" rəqs kollektivi bir-birindən maraqlı möhtəşəm ifaları ilə yenidən 
tamaşaçıların diqqətini öz üzərinə çəkə bildi. 

Konsertin əvvəlində Türkiyədə baş vermiş 
təbii fəlakəti əks etdirən videoçarx nümayiş 
olundu. Faciə qurbanlarının xatirəsi bu kiçik 
film vasitəsilə bir daha yad edildi. 

Orijinal səhnə dekorasiyaları ilə bəzədilmiş 
zalda nümayiş etdirilən kompozisiyalara 
türk folkloru, dünya xalqlarının rəqslərindən 
nümunələr, səhnələşdirilmiş rəqs nümunələri, 
qılıncoynadanların və  nağara ifaçılarının 
məharətli çıxışları və s. daxil idi. 

Mənbəyini Anadolunun min illik mifoloji və 
mədəniyyət tarixindən götürən “Anadolu atəşi” 
rəqs qrupu, demək olar ki, hər bölgədən top-

lanmış 3000 xalq rəqsi və musiqisini özündə 
ehtiva edən bir layihədir. Ansambl iki dəfə “Gin-
nesin rekordlar kitabı”na düşüb. Ən böyük ta-
maşaçı auditoriyasına malik bu rəqs qrupunun 
sürəti dəqiqədə 241 pa-dır.

Qeyd edək ki, Türkiyədə baş vermiş təbii 
fəlakətlə əlaqədar şou-proqramdan əldə olunan 
vəsait zəlzələdən zərərçəkənlərə ayrılacaq.

�dan U Z ,  
l ən A A AR foto ,  

alq qəzet�

Admin
Машинописный текст
Xalq qəzeti.- 2023.- 21 fevral.- S.

Admin
Машинописный текст




